

BEZ235对肝癌细胞HepG2放射敏感性的影响

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2019年08期 页码: 1295-1299 栏目: 论著(基础研究) 出版日期: 2019-03-08

Title: Effect of BEZ235 on radiosensitivity of hepatic cancer cell line HepG2

作者: 石明宏; 邢应如; 汤俊; 李永安; 谢鸿寿; 王琍; 程节凤
东方肿瘤医院,安徽 淮南 232035

Author(s): Shi Minghong; Xing Yingru; Tang Jun; Li Yongan; Xie Hongshou; Wang Li; Cheng Jiefeng
The Dongfang Tumor Hospital; Anhui Huainan 232035; China.
The Dongfang Tumor Hospital, Anhui Huainan 232035, China.

关键词: Dactolisib(BEZ235); HIF-1 α ; 肝细胞性肝癌; 放射敏感性

Keywords: Dactolisib(BEZ235); HIF-1 α ; hepatocellular carcinoma; radiosensitivity

分类号: R735.7

DOI: 10.3969/j.issn.1672-4992.2019.08.004

文献标识码: A

摘要: 目的:评价双重PI3K/mTOR抑制剂BEZ235对肝癌细胞HepG2放射敏感性的影响。方法:通过MTT测定确定不同BEZ235浓度的生长抑制效果;焦点形成测量和克隆形成测定评估对放射敏感性的影响;通过Annexin-FITC/PI分析BEZ235对辐射诱导细胞凋亡的影响,以及Western blot分析BEZ235对缺氧诱导因子-1 α (HIF-1 α)蛋白水平的影响。结果:BEZ235以剂量依赖性方式抑制HepG2细胞增殖;10 nmol/L BEZ235增加HepG2细胞的放射敏感性;BEZ235与辐射组合增加了DNA双链断裂;BEZ235联合辐射与单独辐射相比,显著增加了HepG2细胞的凋亡率。BEZ235降低了HIF-1 α 蛋白水平。结论:BEZ235增强了人肝癌HepG2细胞的放射敏感性,这一发现与抑制HIF-1 α 表达有关。提示BEZ235可能是潜在的放疗增敏药物。

Abstract: Objective: To evaluate the effect of dual PI3K/mTOR inhibitor BEZ235 on radiosensitivity of hepatocellular carcinoma. Methods: Proliferation inhibitory effects of different concentrations of BEZ235 were determined by MTT assay, effects on radiosensitivity assessed by focus formation measurements and colony formation assays, effects of BEZ235 on radiation-induced apoptosis by Annexin-FITC/PI analysis, Western blot analyzed effect of BEZ235 on the level of hypoxia inducible factor 1 α (HIF-1 α) protein. Results: BEZ235 inhibited HepG2 cell proliferation in a dose-dependent manner. BEZ235 increased the radiosensitivity of HepG2 cells. BEZ235 combined with radiation increased γ H2AX foci numbers. BEZ235 combined radiation significantly increased apoptosis rate of HepG2 cells compared to radiation alone. BEZ235 reduced HIF-1 α protein levels. Conclusion: BEZ235 enhances the radiosensitization of human hepatoma HepG2 cells by inhibition of the broken DNA repair, which is related to the inhibition of HIF-1 α expression. Therefore, BEZ235 may be a potential radiation therapy sensitizer.

参考文献/REFERENCES

- [1] Torre LA, Bray F, Siegel RL, et al. Global cancer statistics, 2012 [J]. CA Cancer J Clin, 2015, 65(2):87-108.
- [2] Belov OV, Krasavin EA, Lyashko MS, et al. A quantitative model of the major pathways for radiation-induced DNA double-strand break repair [J]. J Theoret Biol, 2015, 366(1):115-130.
- [3] Janku F, Kaseb AO, Tsimberidou AM, et al. Identification of novel therapeutic targets in the PI3K/AKT/mTOR pathway in hepatocellular carcinoma using targeted next generation sequencing [J]. Oncotarget, 2014, 5:3012-3022.
- [4] Katanasaka Y, Kodera Y, Yunokawa M, et al. Synergistic anti-tumor effects of a novel phosphatidylinositol-3 kinase/mammalian target of rapamycin dual inhibitor BGT226 and gefitinib in non-small cell lung cancer cell lines [J]. Cancer Lett, 2014, 347(2):196-203.
- [5] Lee JH, Lee H, Yun SM, et al. IPD-196, a novel phosphatidylinositol 3-kinase inhibitor with potent anticancer activity against hepatocellular carcinoma [J]. Cancer Lett, 2013, 329(1):99-108.
- [6] Cavadas MA, Nguyen LK, Cheong A. Hypoxia-inducible factor (HIF) network: Insights from mathematical models [J]. Cell Commun Signal, 2013, 11(1):42.
- [7] Chen D, Lin X, Zhang C, et al. Dual PI3K/mTOR inhibitor BEZ235 as a promising therapeutic strategy against

- paclitaxel-resistant gastric cancer via targeting PI3K/Akt/mTOR pathway [J] .Cell Death Dis,2018,9(2):123.
- [8] Hong B,Wang H,Deng K,et al.Combination treatment of RAD001 and BEZ235 exhibits synergistic antitumor activity via down-regulation of p-4E-BP1/Mcl-1 in small cell lung cancer [J] .Oncotarget,2017,8(63):106486-106498.
- [9] Rey S, Lee K,Wang CJ,et al.Synergistic effect of HIF-1alpha gene therapy and HIF-1-activated bone marrow-derived angiogenic cells in a mouse model of limb ischemia [J] .Proc Natl Acad Sci USA,2009,106(48):20399-20404.
- [10] Kioi M,Vogel H,Schultz G,et al.Inhibition of vasculogenesis,but not angiogenesis,prevents the recurrence of glioblastoma after irradiation in mice [J] .J Clin Invest,2010,120(3):694-705.
- [11] Moeller BJ,Dreher MR,Rabhani ZN,et al.Pleiotropic effects of HIF-1 blockade on tumor radiosensitivity [J] .Cancer Cell,2005,8(2):99-110.
- [12] Liu J,Zhang J,Wang X,et al.HIF-1 and NDRG2 contribute to hypoxia-induced radioresistance of cervical cancer Hela cells [J] .Exp Cell Res,2010,316(12):1985-1993.
- [13] Valdiglesias V,Giunta S,Fenech M,et al.γH2AX as a marker of DNA double strand breaks and genomic instability in human population studies [J] .Mutat Res,2013,753(1):24-40.

备注/Memo: 淮南市科技计划项目 (编号: 2015A2401, 2017A059)

更新日期/Last Update: 1900-01-01